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Sammanträde torsdag 7 mars 2019, kl. 18.00–19.20 

Plats: Medborgarkontoret, Älvsjö  

 

Ordförande              Johan Nilsson (M) 

Vice 

ordförande     

 

Stefan Johansson (S) 
  
Ledamöter 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tjänstgörande 

ersättare 

 

Torbjörn Erbe (M) 

Matilda Berg Pulls (M) 

Birgitta Stjärneback (M) 

Pernilla Enebrink (L) 

Evy Kjellberg (C) 

Güler Alici (S) 

Andreas Lind (S) 

Johanna Ejdefur (V) 

Mattias Håkansson (V) 

Roland Johansson (SD) 

 

 

Lolita Lovén Johnsen (KD) för Holger von Fircks (MP), 

§§ 1–24  (S)  

 
Ersättare Robert Stahre (M) 

Henrik Lundberg (M) 

Olle Andretzky (M) 

Weronica Bergström (M) 

Inger Swahn (L) 

Gun Högbacke (S) 

Bo Sehlin (S) 

Malin Hammarström (S) 

Marlene Karlén (V) 

 
Närvarande i 
tjänsten  

 

 

 

 

 

 

 

Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör 

Erica Wangenheim, nämndsekreterare 

Tuula Kipinoinen Ericsson, ekonomichef, §§ 1–20  

Eva Frykler, avdelningschef, §§ 1–20 

Elisabet Tullgren, avdelningschef 

Daniel Granström, avdelningschef, §§ 1–20 

Kristina Ström, MAS, §§ 1–20 

Madeleine Peatt, verksamhetsutvecklare, §§ 1–20 

Anna Yderhag, verksamhetsutvecklare, §§ 1–20 

Eva Wretling, parkintendent 

Birgitta Svensson, utredare, §§ 1–20 

Viktor Viklund, vaktmästare, §§ 1–20 

Hassan Almoussa, vaktmästare, §§ 1–20 
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Dag för justering Utses att justera 
11 mars 2019 Johan Nilsson (M) och Stefan Johansson (S) 

 

 

 

 

 

 

 

……………………………...... 

Johan Nilsson (M) 

Ordförande 

……………………………………… 

Stefan Johansson (S) 

Vice ordförande 
 

 

 

 

 

 

 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim  

Sekreterare 

 

§§ 1–24 

Antal blad 37  
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Sammanträde torsdag 7 mars 2019 kl. 18.00–19.20 

Plats: Medborgarkontoret, Älvsjö 

 

Närvarande 

Se tjänstgörings-/närvarolista 

 

Utses att justera 

Ordförande Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande Stefan Johansson (S) 

 

Omedelbar justering 

§§ 9, 21, 22 och 23 

 

 

 

 

       

……………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Ordförande 

………………………………… 

Stefan Johansson (S) 

Vice ordförande 

 

 

 

 

…………………………………. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 
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§ 1 
Val av justerare och dag för justering 

Vice ordförande Stefan Johansson (S) utses att tillsammans med 

ordförande Johan Nilsson (M) justera protokollet. 

 

Tid för justering: måndag 11 mars 2019 
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§ 2 
Upprop 

Upprop förrättas och tjänstgöringslistan fastställs. Närvaron 

redovisas i protokollet. 
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§ 3 
Fastställande av föredragningslista 

Föredragningslistan fastställs. 
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§ 4 
Anmälan av föregående protokoll 

Det anmäls att protokoll daterat den 7 februari 2019 justerades 

omedelbart efter sammanträdet. 
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§ 5 
Stadsodling (köksträdgård) i Långbro park 

Anmälan av medborgarförslag 

Dnr 1.2.4.52-2019 

Beslut 

Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till förvaltningen 

för beredning. 

Ärendet 

Den 7 december 2018 lämnades ett förslag in om att anlägga en 

köksträdgård/kryddgård mellan Långbro värdshus och grindstugan.  

 

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 18 februari 2019. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 6 
Växthusen i Långbro park  

Svar på medborgarförslag  
Dnr 1.2.4.334-2018 

Beslut 

Stadsdelsnämnden avslår medborgarförslaget. 

 

Ärendet 

Medborgarförslaget från föreningen Långbro Parks trädgårdar 

önskar aktualisera ett tidigare fattat nämndbeslut från hösten 2016.  

Nämnden gav då förvaltningen i uppdrag att söka fondmedel ur 

stadens sociala investeringsfond för en förstudie av ett projektet 

som handlade om att anlägga odlingar i form av växthus och 

frilandsodling i Långbro park. Det visade sig senare inte vara 

möjligt för stadsdelen att söka medel för en sådan förstudie. 

Förvaltningens budget medger inte en sådan utredning och staden 

har inga medel som är möjliga att söka för att finansiera en förstudie 

för detta projekt. Förvaltningen föreslår därför att nämnden avslår 

förslaget. 

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 18 februari 2019. 

Ärendet hade återremitterats av stadsdelsnämnden den 7 februari 

2019 med motiveringen att förvaltningen behövde förtydliga om 

ärendet är ett svar på ett eller två inkomna medborgarförslag.   

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 7 
Ge plats för kulturen i Älvsjö. Skapa ett kulturhus! 

Svar på medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.364-2018 

Beslut 

Stadsdelsnämnden anser medborgarförslaget besvarat med vad som 

sägs i förvaltningens tjänsteutlåtande. 

Ärendet 

Förslagsställaren anser att det behövs ett kulturhus i Älvsjö 

centrum. En mötesplats för alla åldrar med rymligt bibliotek och 

med utrymmen för att ordna andra former av kultur- och fritids-

verksamhet och ett kafé. 

 

I stadsdelsnämndens verksamhetsplan för 2019 som beslutades den 

7 februari 2019 har förvaltningen fått i uppdrag att under året under-

söka möjligheten att skapa en mötesplats för Älvsjös föreningsliv.  

Förvaltningen förslår därför att stadsdelsnämnden anser medborgar-

förslaget besvarat med vad som sägs i tjänsteutlåtandet.  

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 7 februari 2019. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

Särskilt uttalande från (S) och (V) 

Stefan Johansson med flera (S) och Mattias Håkansson med flera 

(V) anmäler ett särskilt uttalande. 

 

En plats för kultur och möten är viktigt del för långsiktigt 

trygghetsskapande i Älvsjö, och detta medborgarförslag är 

välkommet. Vi ser det som positivt att VP2019 (Verksamhetsplan 

2019) beskriver behovet och utreder fler lokaler där föreningar runt 

om i stadsdelen ska kunna ha aktiviteter. Det kan vara ett steg för att 

få till stånd ett kulturhus i Älvsjö, tyvärr har vi svår att se det 

lyckas. Ett kulturhus ska vara en levande plats dit alla människor 

kan komma, oavsett ålder, kön, bakgrund och få mötas på samma 

principer. Författaren bakom medborgarförslaget lyfter Östberga 

kulturhus som ett vinnande exempel: där ordnas inom en snar 

framtid bland annat bokcirklar, språkcafé och föreläsningar. 

I Svaret från förvaltningen och utifrån VP2019 ligger förslaget att 

utreda en lokal åt föreningsaktiviteter. Detta är inte alls i linje med 

vad nuvarande majoritet uttalat tidigare och det behov förra 

majoriteten och Älvsjöborna gett uttryck för. Med dom 

nedskärningarna i budget som stadshuset gett Älvsjös stadsdel, 
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främst på kulturområdet, har vi förståelse att kostnaderna för att 

upprätta nya fina lokaler blir svår. Vi ser med oro att Älvsjöbornas 

behov av ökad kultur med en plats för alla åldrar inte inte kommer 

att kunna uppnås. Det ligger alla till nytta att vi har 

generationsöverskridande platser där alla har möjlighet att vara 

delaktiga. 

 

Vi kommer fortsätta vaka under året så arbetet fortsätter framåt.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Ordförandes signatur Justerares signatur 

 

Älvsjö stadsdelsnämnd 

 

Sammanträdesprotokoll 

7 mars 2019 

Sida 13 (37) 

 

 

§ 8 
Utsiktstorn 

Svar på medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.379-2018 

Beslut 

Stadsdelsnämnden avslår medborgarförslaget. 

Ärendet 

Förslagsställaren önskar att förvaltningen bygger ett enkelt 

utsiktstorn på en bergsplatå i Älvsjöskogen, för att ge skogens 

besökare möjlighet att få en utsikt som idag skyms av träd. 

 

Förvaltningen konstaterar att för att bygga något i Älvsjöskogen 

krävs reservatstillstånd, och i sådana fall krävs att ett underlag tas 

fram. Förvaltningen har inte tidigare fått in något önskemål om 

utsiktstorn där. Utifrån begränsade resurser och många önskningar 

och behov av andra åtgärder i stadsdelsområdets parker, anser 

förvaltningen inte att en utredning av utsiktstorn i Älvsjöskogen bör 

prioriteras och föreslår att nämnden avslår medborgarförslaget. 

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 18 februari 2019. 

 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 9 
Verksamhetsberättelse 2018 
Dnr 1.2.1.2-2019 

Beslut 

1. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till 

verksamhetsberättelse för 2018 och överlämnar den till 

kommunstyrelsen och stadens revisorer. 

2. Stadsdelsnämnden ansöker om ombudgetering med 4,9 

mnkr för trygghetsinvesteringar och 4,0 mnkr 

klimatinvesteringar. 

3. Nämnden begär hos kommunstyrelsen att ackumulerat netto 

om 19,8 mnkr avseende resultatenheterna överförs till 2019. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 4 februari 2019. 

 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Särskilt uttalande från (S) och (V) 

Stefan Johansson med flera (S) och Mattias Håkansson med flera 

(V) anmäler ett särskilt uttalande. 

 

Verksamhetsberättelsen med bokslut för 2018 visar god 

måluppfyllnad i enlighet med den tidigare majoritetens 

målsättningar. 

  

Stort fokus låg under året på bostadsbyggande, välfärdssatsningar, 

personalpolitik och trygghetsarbete där de förebyggande insatserna 

har varit prioriterade. Arbetet för ett fossilfritt Stockholm år 2040 

har legat högt på dagordningen tillsammans med arbetet för att göra 

staden till en fossilfri organisation till år 2030. 

  

Det är glädjande att se att flertalet av verksamhetens mål bedöms 

som uppfyllda samt att flertalet av de aktiviteter som planerats 

också har genomförts. Detta kombinerat med en god ekonomisk 

förvaltning visar att nämnden bedriver en ändamålsenlig 

verksamhet. 

 

Extra glädjande att se att politiken gör skillnad, där den nya 

majoriteten valt att sänka ambitionerna inom: 

 

- Andelen barn som lever i familjer med ekonomiskt bistånd 
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- Andelen personer som har ekonomiskt bistånd i förhållande 

till befolkningen. 

Andelen boende på vård- och omsorgsboende som upplever 

att måltiden är en trevlig stund på dagen. 

- Andel brukare inom socialpsykiatrin som inte upplever 

diskriminering 

- Andelen ungdomar som är nöjda med tillgången till 

idrottsaktiviteter 

- Generella minskningen av fokus på flickor och kvinnors 

delaktighet i verksamheter 

  

Där målen i verksamhetsberättelsen för 2018 visar att dom uppfyllts 

med råge. Med en god ekonomi har också viktiga satsningar kunnat 

göras. 

 

- Ett aktivt integreringsarbete för de nya Stockholmare Älvsjö 

fått tilldelat med såväl arbete som utbildning. 

- Minskad andel unga som dricker alkohol 

- Införande av rutiner av barnperspektiv i socialtjänstens 

arbete 

- Utvecklat och satt grunden för 2019 med handlingsplanen 

för brott- och drogförebyggande arbete 

- Efter 2017 års resultat myckets kraftigt ökat tryggheten i 

stadsdelen under 2019 

- Ökat andelen odlingslotter för att fler ska kunna ges 

möjlighet till odling i Älvsjö  

- Aktivt fortsatt utvecklat Rondellens verksamhet för att alla i 

Älvsjö ska kunna ges en meningsfull kultur- och 

fritidsverksamhet 

- Silviahemscertifierat Solberga vård- och omsorgsboende för 

att kunna ha en demensvård i världsklass. 

- Aktivt arbetat för att minska stadsdelens klimatavtryck inom 

samtliga verksamhetsområden. 

- Arbetat så fler med funktionsnedsättningar kan arbeta inom 

stadsdelens verksamheter 

- Påbörjat arbetet att bli en modellstadsdel för att kunna 

utveckla verksamheterna och arbetet att bli mer jämställt 

- Förbättrat arbetssituationen för barnskötare, förskollärare, 

biståndshandläggare, socialsekreterare och våra chefer 

- Upprättande av ett relationsvåldscentrum i Skärholmen 

- Aktiv samverkan med Älvsjöborna för att utveckla 

stadsdelen 
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Vi är extra stolta över det aktiva arbete som gjorts av politiken och 

förvaltningen att hamna närmare Älvsjöborna. Där vi haft aktiva 

medborgardialoger, uppmuntrat unga som gamla medborgare att 

inkomma med medborgarförslag, medborgarbudget, 

nämndsammanträde runt om i stadsdelen, listan kan göras lång av 

det arbete som gjorts för att hamna närmare och inkludera 

Älvsjöborna. Framgångarna i arbetet har väckt intresse från såväl 

SVT som flera statsråd att besöka verksamheterna och nämnden. 

 

Den borgerliga majoritetens nya inriktningsmål för staden speglar 

hur Stockholm nu frångår målet om att Stockholm ska vara en stad 

för alla, och istället enbart ser till möjligheter för några. När staden 

står inför tuffare ekonomiska tider är de borgerligas oansvariga 

skattesänkarpolitik inte vad staden och Älvsjö behöver. Viktiga 

satsningar inom välfärd, klimat, jämställdhet och 

trygghetsfrämjande verksamheter kommer att utebli. 

  

Den nya inriktningen tar sig uttryck i de nedskärningar som görs 

inom flera av stadens verksamheter; kultur- och 

fritidsverksamheten, stöd till funktionshindrade och omsorgen av 

våra äldre. Med en borgerlig majoritet kommer de som behöver 

samhällets insatser allra mest betala för de rikaste skattesänkningar. 

Vi vill fortsätta arbetet för att Stockholm och Älvsjö ska vara en 

stad för alla. En stad som håller samman med höga ambitioner för 

social, ekologisk, ekonomisk och demokratisk hållbarhet. 
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§ 10 
Revidering av rutin för lex Sarah 
Dnr 1.2.2.31-2019 

Beslut 
1. Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 

revidering av rutin för lex Sarah. 

2. Nämnden beslutar att stadsdelsdirektören fortsättningsvis får 

besluta om mindre omfattande ändringar av redaktionell 

karaktär men inte om ändringar som rör arbetssätt. 

3. Rutinen ersätter den rutin med diarienummer 1.2.2.249-2017 

som antogs av stadsdelsförvaltningen den 19 oktober 2017. 

Ärendet 

Kommunfullmäktige i Stockholms stad beslutade i juni 2013 om 

riktlinjer för lex Sarah. Dessa riktlinjer gäller tillämpningen av 

bestämmelserna om lex Sarah i socialtjänstlagen (SoL) och lagen 

om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS). Med lex 

Sarah avses de regler om vissa skyldigheter för anställda att 

rapportera och för dem som bedriver verksamhet att åtgärda miss-

förhållanden och påtagliga risker för missförhållanden i verksam-

heten. I Stockholms stad är det de nämnder som handlägger eller 

utför någon form av verksamhet enligt SoL eller LSS som omfattas 

av dessa bestämmelser.  

 

Förvaltningen har reviderat och tydliggjort rutinen för lex Sarah 

som nämnden fastställde 19 oktober 2017. Förvaltningen föreslår 

därför att rutinen ersätter rutinen med diarienummer 1.2.2.249-

2017. 

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 19 februari 2019. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 11 
Rapport om hälso- och sjukvårdsindikatorer på Solberga 
och Kristallgårdens vård- och omsorgsboenden samt 
Älvsjö servicehus  
Dnr 1.2.1.40-2019 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner rapporten om hälso- och 

sjukvårdsindikatorer på Solberga och Kristallgårdens vård- och 

omsorgsboenden samt Älvsjö servicehus 2018 och lägger den till 

handlingarna. 

 

Ärendet 

För att få en bild av hälso- och sjukvården på Solberga och 

Kristallgårdens vård- och omsorgsboenden samt Älvsjö servicehus 

följer medicinskt ansvarig sjuksköterska (MAS) årligen upp utvalda 

hälso- och sjukvårdsindikatorer inom vissa områden.  

 

Förvaltningens bedömning är att verksamheterna överlag uppvisar 

ett lika bra resultat som förra året och har, i och med det, goda 

förutsättningar att erbjuda och bedriva en god och säker hälso- och 

sjukvård utifrån de områden som följts upp.  

 

Det finns dock vissa förbättringsmöjligheter av varierande grad för 

respektive verksamhet. För att säkerställa att, till exempel 

riskbedömningar och andra bedömningar görs för majoriteten av 

patienterna bör verksamheterna i första hand utveckla och förbättra 

sin egenkontroll.  

 

Nästa uppföljning och redovisning av hälso- och 

sjukvårdsindikatorerna görs 2020. 

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 11 februari 2019. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 12 
Uppföljning av anhörigstöd 
Dnr 3.1.8-2019 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner uppföljningen av anhörigstöd. 

Ärendet 

Socialtjänstavdelningen ska erbjuda stöd för att underlätta för 

anhöriga och närstående. Avdelningen har ett ansvar för att upp-

märksamma anhöriga som utför eller kommer att utföra insatser till 

närstående. 

 

Under år 2018 genomfördes uppföljning av anhörigstödet. Uppfölj-

ningen visar att arbetet med anhörigstöd är etablerat inom förvalt-

ningen. Det finns dock områden som kan vidareutvecklas, ex-

empelvis samverkan mellan olika aktörer och att anpassa insatser 

efter behov.  

 

Förvaltningen kommer under 2019 fortsätta arbeta för att utveckla 

och förbättra arbetet med anhörigstöd. Förvaltningen föreslår att 

stadsdelsnämnden godkänner uppföljningen. 

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 19 februari 2019. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 13 
Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter 

 

Beslut 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de åtgärder 

som kan föranledas av de inkomna skrivelserna och protokolls-

utdragen. 

Ärendet 

Förteckning över inkomna ärenden, klagomål och synpunkter under 

perioden 18 januari 2019 till och med 18 februari 2019 anmäls. 
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§ 14 
Patientsäkerhetsberättelser för äldreomsorgens 
särskilda boenden i egen regi och på entreprenad 
Dnr 1.2.1.39-2019 

 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan av patientsäkerhetsberättelser 

2018 för äldreomsorgens särskilda boenden i egen regi och på 

entreprenad till handlingarna. 

Ärendet 

Patientsäkerhetslagen syftar till att främja hög patientsäkerhet inom 

hälso- och sjukvården genom att minska antalet vårdskador och 

tydliggöra vårdgivarens ansvar. För att uppfylla kraven i 

patientsäkerhetslagen är vårdgivaren skyldig att senast den 1 mars 

varje år upprätta en patientsäkerhetsberättelse där det ska framgå 

hur patientsäkerhetsarbetet har bedrivits under föregående 

kalenderår, vilka åtgärder som har vidtagits för att öka 

patientsäkerheten och vilka resultat som har uppnåtts.  

 

Stadsdelsnämnden är huvudman och ansvarig vårdgivare för hälso- 

och sjukvården på Solberga vård- och omsorgsboende och Älvsjö 

servicehus. Nämnden är även huvudman för Kristallgårdens vård- 

och omsorgsboende som drivs på entreprenad av Vardaga 

Äldreomsorg AB.   

 

Samtliga verksamheter har upprättat en patientsäkerhetsberättelse 

som beskriver hur patientsäkerhetsarbetet bedrivits under 2018.  

Patientsäkerhetsberättelsen har funnits tillgängliga i respektive 

verksamhet från den 1 mars för den som vill ta del av den.  

 

Stadsdelsförvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 18 februari 2019. 
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§ 15 
Redovisning av delegationsbeslut 

Dnr 1.1.120-2018 

 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger förteckning för januari 2019 över beslut 

av tjänstemän enligt delegation till handlingarna. 

Ärendet 

Förteckning för februari 2019 över beslut fattade av tjänstemän 

enligt delegation anmäls enligt följande. 

 

Ärendegrupp 

enl delegations- 

förteckning 

 

Beslut 

 

Beslutsfattare 

 

4:11 

Personalärende 

LK lämnar på egen begäran sin anställning  

f ro m 190217 och medges en avgångsersättning om 238 

770:- som motsvarar nio (9) månadslöner. Intjänad lön 

och semesterersättning, som förutsätts i semesterlagen är 

därvid avlöst t o m 2019-02-17. 

Stadsdelsdirektör 

Anne-Marie Tingeborn 
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§ 16 
Protokoll från funktionshinderrådet 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Protokoll från funktionshinderrådet daterat 27 februari 2019 anmäls. 
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§ 17 
Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

Ärendet 

Protokoll från pensionärsrådet daterat 28 februari 2019 anmäls. 
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§ 18 
Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

Ärendet 

Protokoll från förvaltningsgruppen daterat 28 februari 2019 anmäls. 
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§ 19 
Information från förvaltningen 
 

Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör, informerar att Daniel 

Granström är avdelningschef för den nyinrättade avdelningen för 

samhällsutveckling. Daniel presenterar sig kort för nämnden. 

Nämnden får också information om att Eva Frykler, chef för 

socialtjänstavdelningen, avslutar sin tjänst i slutet av april. 

Rekryteringen av en ny chef är påbörjad. 

Vidare får nämnden information om att medborgarkontoret kommer 

att användas som vallokal vid Europaparlamentsvalet.  

 

Förvaltningen återkommer vid nästa sammanträde angående vice 

ordförande Stefan Johanssons (S) fråga om Röda stugan.  
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§ 20 
Frågor från nämnden 

 

Ordförande gratulerar å nämndens vägnar Marlene Karlén (V) och  

Johanna Ejdefur (V) som fyllt år och överlämnar en varsin 

blombukett. Nämnden har också skickat en blombukett till Tove 

Wiberg (SD) som fyllt år men som anmält förhinder att delta vid 

kvällens sammanträde. 
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§ 21 
Upphandling av parkskötsel med renhållning och 
vinterväghållning på parkvägar 

Dnr 2.2.2.17-2019 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

förfrågningsunderlag för upphandling av parkskötsel med 

renhållning och vinterväghållning på parkvägar och uppdrar 

åt förvaltningen att genomföra upphandlingen.  

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att fatta 

samtliga för upphandlingen nödvändiga beslut inklusive 

tilldelningsbeslut, att teckna avtal med utsedd leverantör, 

samt besluta om övriga frågor som rör avtalet under 

avtalsperioden. 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

Ärendet 

Nu gällande entreprenadavtal avseende parkskötsel löper ut den 30 

september 2019. En ny upphandling behöver göras under våren och 

förvaltningen har med stöd av serviceförvaltningens 

upphandlingsenhet utarbetat ett förslag till förfrågningsunderlag. 

Avtalstid föreslås bli 2019-10-01 – 2022-09-30 (3 år), med 

möjlighet till förlängning om två gånger två år.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 19 februari 2019. 

Förslag till beslut från (V) 

Mattias Håkansson med flera (V) yrkar bifall till eget förslag till 

beslut enligt nedan. 

 

Offentlig upphandling omsätter många hundra miljarder och ska 

självklart bidra till seriös företagsamhet och rimliga villkor för de 

anställda. Alla offentliga aktörer, små som stora, har ansvar för att 

dra sitt strå till stacken.  

 

I förvaltningens förslag finns explicita krav kring personalens 

villkor, ställda som särskilda kontraktsvillkor. Det anser vi vara 

mycket positivt.  

 

Vi menar dock att ambitionen kan höjas ytterligare. Istället för att 

hantera det som kontraktsvillkor bör frågan hanteras som ett 

uteslutningskriterium på samma sätt som kraven kring ekonomisk 

vandel och kriminalitet.  

Företag som inte visar att de följer kollektivavtalsvillkoren ska helt 

enkelt inte klara tröskeln och komma ifråga för senare bedömning.  
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Nämnden föreslås besluta 

 

1. Att förvaltningen ges i uppdrag att flytta och omformulera 

berörda stycken i underlaget utifrån ovanstående. 

2. Att i övrigt godkänna förvaltningens förslag. 

3. Att delegera åt presidiet att godkänna gjorda ändringar.   

 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställer förslagen mot varandra och förklarar att 

nämnden beslutar att bifalla förvaltningens förslag till beslut.  

 

Särskilt uttalande från (V) 

Mattias Håkansson med flera (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Offentlig upphandling omsätter många hundra miljarder och ska 

självklart bidra till seriös företagsamhet och rimliga villkor för de 

anställda. Alla offentliga aktörer, små som stora, har ansvar för att 

dra sitt strå till stacken.  

 

I flera berörda branscher har branschorganisationer, och/eller 

fackliga organisationer tillsammans med arbetsgivarorganisationen 

utarbetat olika sätt att ge upphandlare/köpare kunskap och verktyg 

härtill. Det kan handla om kvalitetskontroller, certifieringar, 

checklistor, information kring rimliga prisnivåer och annat som 

hjälper upphandlaren att sortera bort seriösa från oseriösa och inte 

bidra till osund konkurrens och underbudspress. 

 

Vissa av dessa är redan kända och tillämpas någorlunda konsekvent 

vid upphandling, andra inte. Vänsterpartiet menar att förvaltningen 

bör ha som rutin inför upphandling att informera sig och ta ställning 

till de kvalitetskriterier mm som finns för den berörda branschen.  

 

Utöver detta anser vi det vara positivt att det i anbudsunderlaget för 

parkskötseln skrivits in tydliga krav kring personalens villkor. 

Dessa bör också gälla upphandlingen för renovering av 

plaskdammen i Örby slott.  

Men även här går det att höja ambitionen. Kraven på 

kollektivavtalsenliga villkor bör inte bara ställas som särskilda 

kontraktsvillkor utan även som uteslutningskriterium. Företag som 

inte kan visa att man följer avtalsvillkoren i deras materiella 

innehåll ska helt enkelt inte gå vidare till bedömning och 

utvärderingsfasen. 
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Som möjlig positiv sidoeffekt skulle den metoden kanske också 

förenkla förvaltningens kontroll av utförares efterlevnad på denna 

punkt. Om ett företag angett sig ha kollektivavtal är det enkelt att 

kontakta berört fackförbund och få det verifierat samt ta in uppgift 

på hur avtalsefterlevnaden fungerat i praktiken. 
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§ 22 
Upprustning och ombyggnad av plaskdammen i Örby 
slottspark 

Dnr 2.2.2.25-2019 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

förfrågningsunderlag för upprustning av Örby slotts 

plaskdamm och uppdrar åt förvaltningen att genomföra 

upphandlingen.  

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att fatta 

samtliga för upphandlingen nödvändiga beslut inklusive 

tilldelningsbeslut, samt att teckna avtal med utsedd 

leverantör.  

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Reservation från Stefan Johansson med flera (S) och Mattias 

Håkansson med flera (V).  

Ärendet 

Örby slotts plaskdamm behöver rustas upp för att få en godkänd 

vattenkvalitet. Förvaltningen föreslår att en byggentreprenör 

handlas upp för att genomföra upprustningen. Den föreslås starta 

hösten 2019 och planeras vara klar till badsäsongen 2020. 

 

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner förslag till 

förfrågningsunderlag samt uppdrar åt förvaltningen att genomföra 

upphandlingen. Förvaltningen föreslår också att stadsdelsnämnden 

uppdrar åt stadsdelsdirektören att fatta samtliga för upphandlingen 

nödvändiga beslut inklusive tilldelningsbeslut, samt att teckna avtal 

med utsedd leverantör.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 25 februari 2019. 

Förslag till beslut från (S) och (V) 

Stefan Johansson med flera (S) och Mattias Håkansson med flera 

(V) yrkar bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. 

Att bifalla förvaltningens förslag till beslut med följande tillägg 

  

texten i ärende AFD 34:  

” Entreprenören ska anställa och ansvara för personal i egenskap 

av arbetsgivare med beaktande vid var tid gällande lagar och avtal. 

Entreprenören svarar för löner, arbetsgivaravgifter och andra 

avtalsenliga och lagstadgade kostnader för sig och sin personal. 

För de fall entreprenören saknar kollektivavtal om allmänna löne- 
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och anställningsvillkor rekommenderas att entreprenören tillämpar 

gällande villkor eller praxis inom branschen. 

 

Entreprenören ska inte vidta åtgärder som kan väntas medföra 

åsidosättande av lagar eller kollektivavtal eller annars strida mot 

vad som är allmänt godtaget inom entreprenörens 

verksamhetsområde. Om entreprenören anlitar underentreprenörer 

ska entreprenören avkräva motsvarande utfästelse.  

 

Entreprenören ska i huvudsak utföras av personal som är anställd 

av entreprenören” 

 

Vi föreslår att texten ersätts med följande: 

 

Särskilda arbetsrättsliga villkor 

Samtliga arbetare i alla led, oavsett om arbetare är anställda hos 

entreprenör, är anställd hos entreprenörens, 1 underentreprenörer, 

2 leverantörer, 3 arbetare från bemanningsföretag, 4 arbetare som 

är egenföretagare (dvs personer som driver enskild firma) som 

arbetar med arbete enligt detta kontrakt ska som lägst erhålla lön 

och semester samt arbetstid enligt nedanstående. Arbetare som är 

egenföretagare ska minst erhålla ersättning så att kostnaderna för 

egenavgifterna, skatt och övriga avgifter är likvärdiga för 

nedanstående kollektivavtal avseende lön, semester och arbetstid. 

 

Villkoren och nivåerna som ska användas är från kollektivavtalet 

som berör branschen. De kan också uppfyllas genom att person som 

arbetar i kontraktet, oavsett led, erbjudas motsvarande villkor och 

nivåer ur ett annat centralt kollektivavtal som organiserar denna 

yrkesgrupp. I sådant fall ska samtliga villkor och nivåer vara 

hämtade ur ett och samma kollektivavtal. Nivåerna och 

anställningsvillkor hämtade ur olika kollektivavtal accepteras inte. 

 

Entreprenören ska löpande regelbundet månadsvis skriftligen 

redovisa för beställaren hur samtliga krav avseende lön, semester 

och arbetstid uppfylls samt tydligt visa att de uppfylls. Beställaren 

har rätt att ta del av sekretessbelagda uppgifter. 

 

Mattias Håkansson med flera (V) yrkar också bifall till förslag 

enligt nedan.  

Offentlig upphandling omsätter många hundra miljarder 

och ska självklart bidra till seriös företagsamhet och rimliga villkor 

för de anställda. Alla offentliga aktörer, små som stora, har ansvar 

för att dra sitt strå till stacken. 

1. En detaljformulering om ackord  
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Sista föreslagna meningen i punkt AFD 13 säger att förare som 

utför 

transporter vid entreprenaden ”får inte köra på 

ackord/kompensation”. 

 

Ambitionen bakom skrivningen handlar om trafiksäkerhet och den 

delar vi fullt. Raka ackordslöner skapar stressade förare och 

äventyrar trafiksäkerheten. Det är ett oskick som tyvärr förekommer 

inom annan upphandlad trafik (färdtjänst). 

 

Men meningen kan också missförstås då exempelvis Transports 

åkeriavtal säger att parterna lokalt ska överenskomma om rörliga 

lönetillägg utöver fast tim/månadslön. I de fall parter lokalt inte 

överenskommit detta, är åkerier avtalsbundna att betala en generell 

premiekompensation. 

 

Det finns alltså beröringspunkter med ackord men handlar då om 3-

5% av lönesumman. 

Föreslagen mening kan tolkas som om sådana företag inte skulle få 

utföra transporterna. För att eliminera risken för missförstånd på 

denna punkt bör den ändras. 

 

2. Motsvarande arbetsvillkorskrav som för 

parkskötselupphandlingen 

Stadsdelsnämnden beslutar idag om två olika 

upphandlingsunderlag. Mellan dessa kan konstateras en betydande 

skillnad i vilka krav som ställs kring villkoren för utförande 

personal. För parkskötsel föreslås specifika krav men för 

renoveringen är det påtagligt mer allmänt uttryckt. 

 

Det är otillfredsställande. Underlaget för renoveringsupphandlingen 

behöver därför ändras så att kravnivån på denna punkt motsvarar 

dem inom parkskötselupphandlingen. Textstycken kan i stora delar 

kopieras från detta underlag. Dock måste texten justeras för det 

faktum att det inom entreprenadsektorn förekommer flera olika 

kollektivavtal, fackförbund (Byggnads och Seko) och 

arbetsgivarorganisationer (ME, BI med flera). 

 

3. Arbetsvillkor ska hanteras som uteslutningskriterium och inte 

bara som kontraktsvillkor 

Utöver detta menar vi att arbetsrättsliga villkor bör finnas med i en 

tidigare fas av anbudsmottagandet och hanteras på samma sätt som 

kraven gällande ekonomisk vandel och kriminalitet. Frågan om 

kollektivavtalsvillkor bör inte enbart hanteras som särskilda 

kontraktsvillkor utan dessutom som ett uteslutningskriterium.  
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Nämnden föreslås besluta 

Att omnämnd mening under AFD 13 istället ska lyda ”Överlaster 

får inte förekomma och förare får inte, såvida inte arbetsgivaren är 

härtill kollektivavtalsbunden, köra på ackord/kompensation.” 

Att i övrigt godkänna förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställer förslagen mot varandra och förklarar att 

nämnden beslutar att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Stefan Johansson med flera (S) och Mattias 

Håkansson med flera (V) till förmån för egna förslag till beslut.  

 

Särskilt uttalande från (V) 

Mattias Håkansson med flera (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Offentlig upphandling omsätter många hundra miljarder och ska 

självklart bidra till seriös företagsamhet och rimliga villkor för de 

anställda. Alla offentliga aktörer, små som stora, har ansvar för att 

dra sitt strå till stacken.  

 

I flera berörda branscher har branschorganisationer, och/eller 

fackliga organisationer tillsammans med arbetsgivarorganisationen 

utarbetat olika sätt att ge upphandlare/köpare kunskap och verktyg 

härtill. Det kan handla om kvalitetskontroller, certifieringar, 

checklistor, information kring rimliga prisnivåer och annat som 

hjälper upphandlaren att sortera bort seriösa från oseriösa och inte 

bidra till osund konkurrens och underbudspress. 

 

Vissa av dessa är redan kända och tillämpas någorlunda konsekvent 

vid upphandling, andra inte. Vänsterpartiet menar att förvaltningen 

bör ha som rutin inför upphandling att informera sig och ta ställning 

till de kvalitetskriterier mm som finns för den berörda branschen.  

 

Utöver detta anser vi det vara positivt att det i anbudsunderlaget för 

parkskötseln skrivits in tydliga krav kring personalens villkor. 

Dessa bör också gälla upphandlingen för renovering av 

plaskdammen i Örby slott.  

Men även här går det att höja ambitionen. Kraven på 

kollektivavtalsenliga villkor bör inte bara ställas som särskilda 

kontraktsvillkor utan även som uteslutningskriterium. Företag som 

inte kan visa att man följer avtalsvillkoren i deras materiella 

innehåll ska helt enkelt inte gå vidare till bedömning och 
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utvärderingsfasen. 

Som möjlig positiv sidoeffekt skulle den metoden kanske också 

förenkla förvaltningens kontroll av utförares efterlevnad på denna 

punkt. Om ett företag angett sig ha kollektivavtal är det enkelt att 

kontakta berört fackförbund och få det verifierat samt ta in uppgift 

på hur avtalsefterlevnaden fungerat i praktiken. 
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§ 23 
Tilldelningsbeslut avseende drift av Älvsjö 
servicehusrestaurang samt leverans av heldygnskost till 
vård- och omsorgsboende 

Dnr 2.2.2.324-2018 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden beslutar att tilldela ISS Facility Services 

AB med organisationsnummer: 556410-3280 

entreprenadavtal för drift av servicehusrestaurang samt 

leverans av heldygnskost till vård- och omsorgsboende.  

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att teckna 

avtal med ISS Facility Services AB. 

3. Paragrafen justeras omedelbart.  

Ärendet 

Stadsdelsnämnden beslutade den 18 oktober 2018 att uppdra åt 

förvaltningen att infodra anbud avseende drift av 

servicehusrestaurangen samt matleveranser till vård- och 

omsorgsboende. Befintlig driftentreprenad av restaurangen på 

Älvsjö servicehus samt matleveranser till vård- och omsorgsboende 

har drivits av ISS Facility Service AB under senaste avtalsperioden. 

Av genomförd prövning och utvärdering framgår att ISS Facility 

Service AB har vunnit anbudsprövningen. Förvaltningen föreslår att 

stadsdelsnämnden tilldelar ISS Facility Service AB 

entreprenadavtalet.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 21 februari 2019. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 24 
Protokoll från sociala delegationen 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger protokollen till handlingarna. 

Ärendet 

Protokoll från sociala delegationen daterat 14 februari 2019 och 8 

februari 2019 anmäls. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


